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Наперадзе Беларусі па росце спажывецкіх коштаў з 
пачатку бягучага года апынуліся толькі Мальта, Румынія, 
Расея і Казахстан. 

Аб’явА

Спадар Жэляпаў быў 
затрыманы 11 чэрве-
ня, калі раздаваў газету 
“Новае жыццё”, аднак 
высветлілася, што гэтую 
газету ён распаўсюджваў 
цалкам законна. Пасля 
гэтага міліцыя высунула 
абвінавачванні ў неза-

конным распаўсюдзе 
двух іншых выданняў.

А д м і н і с т р а ц ы й н а я 
справа была спыне-
ная, таму што суддзя не 
ўбачыў у дзейнасці Хры-
стафора Жэляпава скла-
ду правапарушэння.

Сяржук Серабро.

25 жніўня суддзя Чыгуначнага раённага 
суда Віцебска спыніў адміністратыўную спра-
ву супраць віцебскага каардынатара Руху 
“За Свабоду” Хрыстафора Жэляпава, якога 
абвінавачвалі ў незаконным распаўсюдзе 
газетаў “Навіны БНФ” і “Магістрат”.

•	 Каб	 атрымліваць	
кожны	 нумар	 газеты	
«Покліч	волі»	паведаміце	
рэдакцыі	 аб	 гэтым	 –	
зрабіце	 бесплатную	
падпіску.
•	 Рэдакцыя	 «Покліч	

волі»	 	 змяшчае	 бясплат-
ныя	 абвесткі	 чытачоў	
выдання.	 Дзеля	 размяш-
чэння	абвесткі	 запоўніце	
купон	 або	 патэлефануй-
це	ў	рэдакцыю.
•	 Калі	 парушаны	

вашы	 правы	 спажыўца,	
працаўніка,	 то	 даем	
эфектыўныя	 парады	 па	
абароне	 права	 і	 пошу-
ку	 бясплатных	 юрыстаў.	
Звяртайцеся	на	адрас	га-
зеты	«Покліч	волі».
•	 Рэдакцыя	запрашае	

да	супрацоўніцтва	неабы-
якавых	грамадзян.	Вашы	
навіны,	 паведамленні	 –	
нашая	 падзяка.	 Словам,	
сувенірам.

суд апраўдаў 
Хрыстафора 
Жэляпава

Перадвераснёўскі ажыятаж штогод скаланае не толькі адукацыйныя ўстановы і сем’і, у якіх дзеткі ідуць у школу, 
але ледзьве не ўсё грамадства. Сродкі масавай інфармацыі спаборнічаюць у разнастайнасці адлюстравання стану 
школьнай сістэмы і ўсяго, што з гэтым звязана.  Але аб’ектыўнасць усё часцей замяняе відовішчнасць і пустаслоўе. 
За бадзёрымі расповедамі пра збудаваныя школы і атрыманыя таленавітымі вучнямі ўзнагароды на міжнародных 
конкурсах і алімпіядах чыноўнікі  хаваюць  процьму школьных праблемаў, ігнараванне якіх вядзе да  знішчэння на-
цыянальнай беларускай школы.

Паводле параўнальнага аналізу, падрыхтаванаму Федэральнай 
службай дзяржаўнай статыстыкі (Росстат), у Мальце ўзровень 
спажывецкіх коштаў вырас з пачатку года на 5,5%, у Румыніі - на 
5,4%, у Расеі - на 4,8%, у Казахстане - на 4,6%, а ў Беларусі - на 
4,4%.

Сведчаннем таго, што школа перажы-
вае крызіс з’яўляюцца вынікі сёлетняга 
цэнтралізаванага тэставання, дзе выраз-
на назіраецца тэндэнцыя зьніжэння ацэ-
нак. Сярэдні прахадны бал у ВНУ знізіўся  
— прыкладна на 2,5 адсоткі ў параўнанні 
з мінулым годам. Зніжаны і паказнікі па 
ЦТ: фізыку ніжэй за 20 балаў здалі 73%, 
матэматыку — 62%. 

На некаторыя бюджэтныя 
спэцыяльнасці, напрыклад, у 
пэдунівэрсытэты — недабор, бралі 
ўсіх, хто падаў дакумэнты, нават з 
мізэрнымі баламі. Праблемы ёсць, ад-
значае і міністар адукацыі Аляксандар 
Радзькоў.“Людзі паступаюць з 56 баламі! 
56 балаў з 400 магчымых! Які спецыяліст 
з такога чалавека атрымаецца? Розніца 
паміж бюджэтнікамі і платнікамі на не-
каторыя спэцыяльнасці — больш за 200 
балаў. Да прыкладу, на перакладчыцкі 
факультэт Лінгвістычнага ўнівэрсытэту 
на бюджэт трэба было набраць 355 
балаў і вышэй, на платнае аддзяленьне 
залічалі з 135-ю, і па колькасьці ўтрая 
большай чым на бюджэт.

У БДУ на спэцыяльнасьць «паліталогія» 
на бюджэтную форму навучання прахад-
ны бал 348. А па-за конкурсам ільготнікі 
дзеці-сіроты залічаліся нават з 119 
баламі. Каласальная розніца больш чым 

у 200 балаў. Прычым, ільготнікі занялі 
на гэту спэцыяльнасць 40% бюджэтных 
месцаў». 

Але школа гэта не толькі выніковае на-
вучанне. Найперш грамадства цікавіць 
якасць жыццёвай прыстасаванасці і 
арыентацыі выпускнікоў у грамадска-
палітычных, эканамічных, культур-
ных рэаліях. Са свайго немалога 
педагагічнага досведу магу засведчыць, 
што скончыўшы адзінаццаць класаў, 
маладыя людзі жывуць тымі самымі 
забабонамі, якія мелі іхнія бацькі 20-30 
гадоў таму. Школа не рыхтуе вучняў да 
жыцця і не выпрацоўвае той элемен-
тарнай сістэмы агульначалавечых і на-
цыянальных каштоўнасцей,без якіх не 
вырастаюць сапраўдныя грамадзяне, 
з-за таго, што гэтай дзяржаве патрэбныя 
дэнацыянальнае насельніцтва, якое ні 
на што не прэтэндуе і не мае выразна 
акрэсленых палітычных прэтэнзій.

З-за нізкай якасці выкладання гісторыі 
і другаснага стану беларускай мовы і 
культуры ў дзяржаве і грамадстве ма-
ладзёны не набываюць навыкі неаб-
ходныя для фармавання нацыянальнай 
самасвядомасці. І гэта самая вялікая 
загана сучаснай школьнай сістэмы. Са 
сценаў школы выпускнікі выходзяць з 
прыхаваным комплексам нацыяналь-

най непаўнавартаснасці. У бальшыні 
сваёй яны саромеюцца размаўляць па-
беларуску, а ўяўленні пра нацыянальныя 
здабыткі зводзяцца да прымітыўнага на-
бору: перамога ў вайне і на Еўрабачанні. 
Колькасць беларускамоўных школ 
штогод скарачаецца, ідзе планамернае 
знішчэнне беларускасці. Беларускі дух 
не пануе ў сучаснай школе. А гэта зна-
чыць, што мы не маем нацыянальнай 
школы. А як вядома, без нацыянальнай 
школы нельга пабудаваць нацыяналь-
ную дзяржаву. 

Створаны тутэйшымі ідэолагамі міф 
пра тое, што беларусы–гэта тыя ж рускія, 
толькі яшчэ лепшыя, кансервуе стан на-
цыянальнай нявызначанасці, але не сты-
мулюе вольнага  натуральнага развіцця. 
Настаўнікі скіроўваюць школьнікаў на 
спажыванне і капіяванне здабыткаў 
чужой культуры і нісколькі не падбух-
торваюць да стварэння нацыянальнага 
культурнага прадукта. Гэткае выхаванне 
вядзе да адчування  другаснасці свайго 
стану, якое потым хаваецца ўсё наступ-
нае жыццё.

Бацькі і грамадства амаль ніякім чынам 
не рэагуюць на гэткае становішча, што 
развязвае рукі дзяржаве і дае дазвол на 
свае гульні для дасягнення сваіх мэтаў. 

Рэдактар.

у якую школу прыйдуць нашыя дзеці?

Каб падрыхтаваць школьніка 
да новага навучальнага году, баць-
кам давядзецца патраціць ад 100 да 
400 даляраў. Пра гэта паведаміла 
журналістам начальнік упраўленьня 
арганізацыі рынку нехарчовых 
тавараў Міністэрства гандлю Ніна 
Пашко.

У 11.50 зблізку чыгуначнага 
пераезду на 549-м км станцыі 
Старае Сяло трактарыст пры 
правядзенні зямельных працаў 
па пракладцы кабеля выявіў 
небяспечную знаходку. Група 
размінавання высветліла, што 
гэта міна калібра 120 мм часоў 
другой сусветнай вайны. Яна 
была вынята і ўтылізаваная. 

Як паведамляе транс-
партная міліцыя, нараўне з 
такімі рэальнымі пагрозамі 
нармалёвай працы чыгункі 
па-ранейшаму застаюцца 
ілжэмінёры. Так, 20 жніўня ў 
18.55 з цягніка Менск - Гомель 
на станцыі Буда-Кашалёўская 

міліцыянеры былі змушаныя 
вывесці п‘янага пасажыра. Гэты 
46-летні жыхар Менска сказаў 
правадніку, што адзін з вагонаў 
замінаваны. Былі эвакуява-
ныя 30 пасажыраў, а цягнік 
перастаўлены на запасны шлях. 
Выбуховай прылады не выявілі, 
але затрымкі ў руху пазбегнуць 
не атрымалася. Яна склала 10 
хвілінаў. У адносінах да «мінёра» 
узбуджана крымінальная 
справа па ч.1 арт.340 «Загад-
зя ілжывае паведамленне аб 
небяспецы» УК Беларусі, якая 
прадугледжвае да пяці гадоў 
пазбаўлення волі.

Ян Сведка.

цягнік затрымала міна
Дызель-цягнік Віцебск-Полацак затрымаўся 22 жніўня на 

36 хвілінаў з-за міны.

школа — 
задавальненьне 
для замоЖныХ 

Яна адзначыла, што кошт аптымальна-
га набору, уключаючы адзеньне і абутак, 
для малодшага школьніка складае ад 270 
да 880 тысяч рублёў, для старшаклясьніка 
— ад 280 тысяч да 1 мільёна 150 тысяч 
рублёў.

Роўна год таму тая ж Ніна Паш-
ко праводзіла аналягічную прэс-
канфэрэнцыю. Калі грунтавацца на яе 
словах, летась выправіць дзяцей у школу 
было заўважна таньней. Набор тавараў да 
школы (вопратка, абутак, канцылярскія 
вырабы) для вучняў малодшых клясаў 
каштаваў ад 175 да 747 тысяч рублёў, 
выдаткі для старэйшых клясаў вагаліся ў 
межах ад 214 тысяч да 988 тысяч рублёў.

Насамрэч адпраўка дзіця ў школу каш-
туе бацькам нашмат даражэй, бо ў згада-
ныя сумы не ўваходзяць трыкатажныя 
вырабы — джэмпэры, швэдры, бялізна, 
калготы і г.д. 

Ігар Карней.

Для параўнання: у іншых суседніх з Беларуссю краінах 
інфляцыя ніжэй беларускай. Так, у Латвіі гэты паказчык склаў 
у разгляданы перыяд часу 2%, у Літве спажывецкія кошты 
выраслі на 2,1%, у Польшчы - на 1,8%, а ва Ўкраіне - на 3,1%.

У Ірландыі, адзінай еўрапейскай краіне, за разгляданы пе-
рыяд узровень спажывецкіх коштаў знізіўся - на 0,3%. 
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У краіне з 19 па 23 жніўня прайшлі 
рэспубліканскія спаборніцтвы па ве-
ласпорту “Фізкультурнік Беларусі”. 
Для спартсмэнаў Віцебскай вобласці 
спаборніцтвы аказаліся правальнымі.

Аніводны веласепідыст з нашай 
вобласці не патрапіў на прызавыя мес-
цы. Больш за тое, каманда з Оршы, якая 
звычайна дае не благія вынікі, ўвогуле не 
змагла выехаць праз адсутнасць у мясцо-
вага аддзела спорту сродкаў. 

Гэта ўжо не першы выпадак, калі на 
выезды аршанскіх спартсмэнаў бракуе 
грошаў і тычыцца сітуацыя не толькі 
аматараў веласпорту. Як адзначаюць самі 
спартсмэны – яны ўжо прывыклі, да таго 
што шмат падобных імпрэзаў праходзіць 
без іх. 

Ігар Казмерчак.

Урад падлічыў: каб выжыць даросламу чалавеку ў Беларусі, трэба мець прыбытак не меншы чым 225 
тысячаў 200 рублёў у месяц. Цяпер 446 тысячаў чалавек эканамічна актыўнага насельніцтва ў Беларусі 
не маюць нават мінімальнага заробку.

Губернатар Віцебшчыны Аляксандр 
Косінец паставіў перад кіраўнікамі ра-
ённых выканкамаў задачу - да 2013 
году перайсці на бездатацыйныя бюд-
жэты.

За тры гады рэгіёны павінны ства-
рыць новыя вытворчасці, наладзіць 
эфектыўную працу дзейсных, 
развіваць прыватны бізнэс, сферу пас-
луг, прыдарожны сэрвіс, па максімуме 
выкарыстаць уласную сыравінную 
базу і гэтак далей. У цяперашні час усе 
сельскагаспадарчыя раёны вобласці 
(а іх 21) з‘яўляюцца датацыйнымі.

Ян Сведка.

аляксандр 
косінец 
пераводзіць 
правінцыю на 
дзяржразлік

На пяць з паловай адсоткаў вырасла захворванне вострымі кішачнымі інфекцыямі на Віцебшчыне за сем 
месяцаў бягучага года. 

Санэпідэмслужбы звяз-
ваюць гэта, у прыватнасці, 
са шматлікімі парушэннямі 
санітарных нормаў і правілаў 
на аб‘ектах гандлю.

Так, семдзесят адсоткаў з аб-
следаваных сёлета гандлёвых 
аб‘ектаў усіх формаў уласнасці 

дапушчалі парушэнні СНІП. 
Самыя распаўсюджаныя 
парушэнні - рэалізацыя 
прадуктаў з прамінулым 
тэрмінам прыдатнасці, па-
рушэнне ўмоў захоўвання 
асобных групаў харчо-
вых прадуктаў, адсутнасць 

кантэйнерных пляцовак і 
кантэйнераў для смецця. 

За шэсць месяцаў бягуча-
га года па выніках праверак 
аб‘ектаў гандлю службай 
санітарнага нагляду аштрафа-
вана 499 чалавек. 

Рост захворвання кішачнымі 

інфекцыямі выяўлены ў 
Бешанковіцкім, Браслаўскім, 
Глубокскім, Гарадокскім, 
Полацкім, Пастаўскім, 
Сенненскім, Талачынскім раё-
нах і горадзе Наваполацку.

Ян Сведка.

у віцебскай вобласці вырасла 
захворванне кішачнымі інфекцыямі

Крамы Віцебшчыны 
адмаўляюцца прымаць на 
рэалізацыю дзіцячае харчаванне 
вытворчасці ААТ «Віцебскі 
плодаагародніннай камбінат», 
якое было асвечана праваслаўным 
сьвятаром. 

Як ужо паведамлялі Народныя  
Навіны Віцебска, кіраўніцтва 
камбіната вырашыла правесці 
абрад асвячэння прадукцыі пасля 
таго, як у ходзе праведзеных 
маркетынгавых даследаванняў 
80 працэнтаў апытаных 
выказалі станоўчае стаўленне 
да гэтага. Аднак, як паведамляе 
Еўрапейскае радыё для Беларусі, 
на прадпрыемствах гандлю 
прытрымліваюцца іншага 
меркавання. 

«Ёсць прадпрыемства нават 
у нашым абласным цэнтры, 

якія катэгарычна адмовіліся 
браць прадукцыю, якую асвяціў 
праваслаўная царква. Афіцыйнага 
адмовы мы ад іх не атрымалі, 
але ёсць вуснае распараджэнне 
іх кіраўнікоў, сэнс якога ў тым, 
што калі яны ўбачаць на паліцах 
сваіх крамаў гэтую прадукцыю, 
то таваразнаўцы, якія яе прынялі, 
будуць звольненыя », - прыводзіць 
ЕРБ словы начальніка сектара 
знешнеэканамічнай дзейнасці 
ААТ «Віцебскі плодаагародніннай 
камбінат» Сяргея Рыжова. 

Па словах спадара Рыжова, 
асьвечаным дзіцячае харчаванне, 
спакаваныя ў банкі са 
спецыяльнымі налепкамі, павінна 
было з‘явіцца ў продажы ўжо 9 
жніўня. 

Марына Паўлава.

Як ні дзіўна, але перамогу ў першым міжнародным 
турніры па пляжным футболе “Кубак сяброўства-
2010”, што напрыканцы мінулага тыдня прайшоў у 
Віцебску, святкалі прадстаўнікі Беларусі – краіны, дзе 
гэты від спорту толькі-толькі пачаў развівацца. Да таго 
ж нашымі супернікамі былі такія “пляжныя” краіны, як 
Латвія, Літва, Малдова і курортная вобласць Расіі – 
Калінінградская. 

 Фінальны паядынак са сборнай Латвіі скончыўся 
з лікам 5:4 на карысць беларусаў. Пераможны гол 
за чатыры хвіліны да канца трэцяга перыяду забіў 
капітан беларускай каманды Вадзім Бокач. Трэцяе 
месца на турніры заняла зборная Літвы, на чавёр-
тым і пятым месцах суадносна – каманды Малдовы і 
Калініградскай вобласці. 

Лепшым абаронцам турніра стаў беларус Іван 
Мірановіч, лепшым варатаром – літовец Дзмітрый 
Шалкоўскі. Дзмітрый Якаўлеў з латвійскай зборнай быў 
названы лепшым нападаючым, а ягоны аднаклубнік 
Андзіс Дамброўскіс – лепшым бамбардзірам турніру.

Чакаецца, што з наступнага года “Кубак сяброўства” 
будзе праводзіцца падчас фестывалю “Славянскі ба-
зар у Віцебску”. 

Яна Ільіна. 

Беларусы 
святкавалі 
перамогу ў 
міЖнародным 
турніры па 
пляЖным футБоле

Ці атрымаюць гэтыя людзі 
да канца году абяцаны 
Аляксандрам Лукашэнкам 
сярэдні заробак у памеры 500 
даляраў?

Самыя нізкія заробкі 
на Віцебшчыне маюць 
н і з к а к в а л і ф і к а в а н ы я 
работнікі. Да прыкладу, 
прыбіральшчыцы на 
прадпрыемстве “Лёс” у 
пасёлку Барань да нядаўняга 
часу атрымлівалі каля 200 
тысячаў рублёў, і толькі цяпер 
іхні заробак падвысілі да 
абавязковага пражытачнага 
мінімуму, які ў сярэднім па 
Беларусі 293 880 рублёў.

Затое цяпер жанчыны, якія 
раней мелі няпоўны працоўны 
дзень і маглі зарабіць на 
нейкай дадатковай працы, 
вымушаныя знаходзіцца на 
працы ўсе 8 гадзінаў.

Раней яны спраўляліся за 

2-3 гадзіны ды сыходзілі. 
У абласным цэнтры 

сытуацыя ня лепшая, 
перакнаная 53-гадовая Ніна 
Кавалёва. Яна мае вышэйшую 
пэдагагічную адукацыю і 
немалы стаж. Але ў цэнтры 
занятасьці, дзе яна стаіць 
на ўліку па беспрацоўю, ёй 
прапануюць працу за заробак 
усяго каля 200 тысяч:

“Прапаноўвалі пайсьці 
адміністратарам у філармонію. 
Гэта 220 тысяч з прэміяльнымі. 
Трэба хадзіць па школах і 
па арганізацыях з квіткамі. І 
такая праца, што ўвесь дзень 
заняты, падпрацаваць нідзе 
не атрымаецца. На такія 
грошы пражыць немагчыма. 
А ў цэнтры занятасьці кажуць: 
“Усё адно гэта больш як 
плацяць па беспрацоўю. 
Вось як вы жывеце на гэткія 
грошы?” А я кажу: “Вы мне 

сьпярша парайце, як можна 
жыць на такі заробак!”

Па беспрацоўю Ніна 
Кавалёва атрымлівае 
80-90 тысяч і хапаецца 
за любую падпрацоўку. 
Альтэрнатыва — толькі 
вакансіі прыбіральшчыцы ці 
вартаўніка за тыя самыя 200 
тысяч заробку. І тое могуць 
ня ўзяць: аднойчы жанчына 
патэлефанавала па аб’яве, 
дзе шукалі прыбіральшчыцу 
посуду ў піцэрыю, дык 
ёй сказалі, што шукаюць 
прэтэндэнтку да 35-ці год…

Ніна Кавалёва лічыць 
несправядлівым, што менавіта 
сталы ўзрост — гэта галоўная 
перашкода, каб знайсьці 
добра аплочваемую працу:

“Ніхто не глядзіць ні на 
досьвед, ні на кваліфікацыю, 
ні на што! Я аднойчы прайшла 
конкурс — была вакансія 

загадчыка інтэрната з 
пэдагагічнай адукацыяй. І 
прыйшлі 70 чалавек, як мне 
сказалі ў аддзеле кадраў. Дык 
калі я прыйшла на апошняе 
сумоўе, то мне сказалі, што ў 
параўнаньні зь іншымі ў мяне 
большы досьвед, і ўсё… але 
— узрост! А было мне тады 50 
год толькі!”

Пра тое, на які заробак 
яна пагадзілася б сёньня 
працаваць, Ніна Кавалёва 
адказвае так: “Паколькі я ня 
маю мужа — муж памёр, — я 
адна жыву, і, каб заплаціць 
за камунальныя паслугі, а 
кошты ўсё растуць…каб 
хапіла на лекі, бо здароўе ўжо 
неяк ня тое, і пражыць, каб 
не жабраваць, дык каля 700 
тысяч атрымліваць трэба хаця 
б… Але я ня ведаю, дзе сёньня 
такую працу знайсьці!”
Паводле “ Радыё Свабоды”.

ДЗЕ АБЯЦАНыЯ 500 ДАлЯРАў?

АСВЕЧАНАЕ 
ДЗІЦЯЧАЕ 
ХАРЧАВАННЕ НЕ 
тРАПІлА НА ПАлІЦы 
ВІЦЕБСКІХ КРАМАў Па тэрыторыі Віцебскай вобласці з 19 па 

22 жніўня праходзіць праваслаўны конны 
паход, прысвечаны 200-годдзю Айчын-
най вайны 1812 года. У ім удзельнічаюць 
прадстаўнікі мінскага прыходу храма 
ў гонар вялікапакутніка Панцеляймо-
на, ваенна-гістарычнага грамадскага 
аб’яднання “Беразіна 1812”, ваенна-
гістарычных клубаў з Расіі і Літвы. 

Конны паход пройдзе па месцах бая-
вой славы Гродзенскага гусарскага пал-
ка. Ён распачаўся ў вёсцы Клясціцы на 
Полаччыне, якая ўвайшла ў гісторыю 
гэтай вайны як месца асабліва жорсткіх 
баёў з французамі. У Клясціцах і горадзе 
Друя ўдзельнікі паходу прымуць удзел у 
жалобных мітынгах і паніхідах, а таксама 
наведаюць магілу палкаводца, героя Ай-
чыннай вайны 1812 года Якава Кульнева, 
які загінуў у гэтых месцах. 

Скончыцца паход у Полацку, каля 
нядаўна ўсталяванага помніка героям 
Айчыннай вайны 1812 года, куды будуць 
ускладзены жалобныя вянкі, піша sobor.
by 

Яна Ільіна.

па віцеБшчыне 
праХодзіць 
праваслаўны 
конны паХод

аршанскія 
веласепідысты не 
знайшлі грошы, 
каб паехаць на 
спаборніцтвы
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Але нічога іншага і не выпадае 
чакаць у краіне, дзе ў школь-
ных падручніках па гісторыі 
Мураў’ёў-вешальнік падаецца 
як выбітны дзяржаўны дзеяч, 
дзе няма ні слова пра Курапаты, 
а распад савецкай імпэрыі на-
зываецца дзяржаўным злачын-
ствам. 

Парадаксальна іншае — і ў апа-
зыцыйным асяродку гэты дзень 
узгадваюць нячаста. Ва ўсялякім 
разе, значна менш, чым 27 
ліпеня 1990 году, калі прымала-
ся Дэклярацыя аб дзяржаўным 
сувэрэнітэце Беларусі. 

Тое ж тычыцца і большасьці 
незалежных СМІ. Пры гэтым, 
калі гавораць пра прыняць-
це Дэклярацыі ў ліпені 90-
га, ілюстрацыйны матэрыял, 
фотаздымкі (а ў выпадку з тэ-
леканалам «Белсат» — і відэа) 
— якраз паказвае падзеі, якія 
адбыліся ў жнівеньскі дзень 
91 года — выштурхоўваньне 
з трыбуны першага сакрата-
ра ЦК кампартыі Малафеева, 
унясеньне ў Авальную залю 
Бел-Чырвона-Белага Сьцяга і, 
нарэшце — дзесяткі тысяч люд-
зей, якія выйшлі да Дому ўраду 
на заклік Беларускага Народ-
нага Фронту (відэа і фота пры-
няцьця Дэклярацыі ў 90-ым не 
захаваліся. Ва ўсялякім разе, 
калі мы з Пазьняком рыхтавалі 
нашую кнігу пра аднаўленьне 
Незалежнасьці — не знайшлі 
нічога). 

Прыняцьце Дэклярацыі, 
безумоўна, было вельмі важ-
най падзеяй — але дакумэнт ня 
выканаў тую ролю, якую мелі 
падобныя дакумэнты ў Літве, 
Латвіі і Эстоніі. Камуністычная 
большасьць адмовілася на-
даць Дэклярацыі статус кан-
стытуцыйнай сілы — гэта зна-
чыць, абвясьціць вяршэнства 
беларускіх Канстытуцыі і законаў 

над так званымі «саюзнымі». 
Між тым сапраўдная Незалеж-

насьць была абвешчана менавіта 
25 жніўня 1991 году, калі пад 
уціскам дэпутатаў Апазыцыі БНФ 
і народу на плошчы Вярхоўны 
Савет надаў Дэклярацыі статус 
канстытуцыйнай сілы. 

Тут вярнуся на год раней і 
заўважу, што сам працэс пры-
няцьця Дэклярацыі сёньня 
прадстаўляецца некаторымі 
ў скажоным выглядзе. Яскра-
вы прыклад гэтаму — словы 
Станіслава Шушкевіча, які з 
году ў год у сваіх інтэрвію 
імкнецца давесьці, што БНФ 
нібыта ня меў да Дэклярацыі 
ніякага дачыненьня. 
Вось і нядаўна Станіслаў 
Станіслававіч заявіў: «Сама 
Декларация принималась 
не очень тяжело, но очень, я 
сказал бы так, крикливо. БНФ 
тогда вел себя уверенно, 
энергично и требовал, что-
бы была решительно другая 
Декларация, которая давала 
бы полный суверенитет. Так-
же БНФ протестовал против 
включения пункта о том, что 
надо продолжать работу над 
Союзным договором. А к это-
му не был подготовлен ни Вер-
ховный Совет, ни население. 
И поэтому депутаты от БНФ не 
участвовали в голосовании за 
Декларацию». 

І які ўжо раз даводзіцца нагад-
ваць, што дэпутаты БНФ пісалі 
праект гэтай Дэклярацыі. Што 
ўсе дні, калі абмяркоўваўся даку-
мэнт, дэпутаты БНФ адстойвалі 
свае пазыцыі — і выступамі, і 
шляхам галасаваньня. Толькі ў 
часе пасяджэньняў 26-27 ліпеня 
дэпутаты БНФ выступілі больш 
за сто разоў! Пра выхад з залі 
як тактычны крок і яго ўплыў 
на вынік галасаваньня таксама 
шмат казалася. 

Але прыкметна, што ў гэтым 
інтэрвію Шушкевіч прызнаў тое 
прынцыповае разыходжаньне, 
якое было паміж ім і намі два-
цаць гадоў таму. 

БНФ спрыяў і абраньню 
Шушкевіча ў Вярхоўны Савет, 
і абраньню яго на пасаду пер-
шага намесьніка Старшыні 
ВС — але, на жаль, нашыя 
спадзяваньні на Шушкевіча 
як на саюзьніка ў справе да-
сягненьня Незалежнасьці не 
апраўдаліся — увесь год пась-

ля прыняцьця Дэклярацыі ( з 
ліпеня 1990 па жнівень 1991-
га) Станіслаў Станіслававіч 
публічна падвяргаў сумневу 
мэтазгоднасьць незалежнасьці і 
выступаў за «абноўлены Союз». 

Што да «непадрыхтаванасьці» 
насельніцтва да Незалежнасьці, 
пра якую кажа Шушкевіч, дык, 
па-першае, да пэўных працэсаў 
людзей сапраўды трэба рыхта-
ваць. Калі ж увесь час заяўляць, 
што Незалежнасьць — глупства, 
што ўласныя грошы — фанта-
зыя, што ўласнае войска — гэта 
немагчыма, дык сапраўды, людзі 
будуць дэзарыентаваныя. 

Па-другое, сотні тысяч люд-
зей з меншай адукацыяй, чым 

у члена-карэспандэнта АН 
Шушкевіча, разумелі непазьбеж-
насьць і мэтазгоднасьць поўнай 
Незалежнасьці без усялякіх 
там «саюзных дамоў». Нага-
даю, што наданьне Дэклярацыі 
статусу канстытуцыйнай сілы 
ўтрымлівалася ў патрабаваньні 
страйкоўцаў, якія выйшлі на 
плошчу перад Домам ураду ў 
красавіку 1991-га (а зьбіралася 
ў першыя дні страйку больш за 
сотню тысяч чалавек). 

Нарэшце, асабіста я прыйшоў 
на надзвычайную сэсію 

ВС 24 жніўня 1991 года, 
трымаючы зварот, 
падпісаны дырэктарамі 
(!), кіраўнікамі прафкамаў 
і старшынямі страйкамаў 
пяці найбуйнейшых 
віцебскіх прадпрыемстваў 
— вытворчага 
аб’яднаньня «Маналіт», 
станкабудаўнічых заводаў 
імя Кірава і імя Камінтэрну, 
завода заточных станкоў 
і тэлевізыйнага заводу. 
Першым пунктам зваро-
ту было патрабаваньне 
надаць Дэклярацыі аб 

сувэрэнітэце статус кансты-
туцыйнай сілы. 

Падобныя патрабаваньні мелі 
і іншыя дэпутаты, якія пасьля 
правалу пракамуністычнага пут-
чу ГКЧП сабраліся 24 жніўня на 
надзвычайную сэсію ВС. 

Крытычная сытуацыя ўзьнікла 
25 жніўня ў часе галасаваньня за 
наданьне Дэклярацыі канстыту-
цыйнага статусу — Шушкевіч, 
які вёў сэсію замест адсунутага 
Дземянцея, выказаў сумнеў: а 
ці прагаласуюць дэпутаты? Для 
дэпутатаў, большасьць зь якіх 
прывыклі галасаваць «як скажа 
начальства» (а Шушкевіч ўжо 
быў для іх «начальствам»), тое 
магло ўспрымацца як пэўны 
знак. 

Выратаваў сытуацыю Пазь-
няк — ён узяў слова ў апошні 
момант і выступіў так, што яго 
падтрымалі і сакратары абкамаў, 
і старшыня Саўміну Кебіч. Я да-
кладна ведаю, што Пазьняк не 
рыхтаваў той выступ, ён быў 
спантанным — але, перакананы, 
гэта была адна з самых важных 
і лёсавызначальных палітычных 
прамоў у гісторыі Беларусі. 

Пасьля выступу Пазьняка і 
рэплік падтрымкі пачалося га-
ласаваньне. 

«За» — прагаласавалі 253 
дэпутаты (для прыняцьця 
станоўчага рашэньня патрэб-
на было 232 галасы, дзьве 
траціны ад колькасьці абраных 
дэпутатаў). 

У 20 гадзін 08 хвілін 25 жніўня 
1991 году Беларусь стала неза-
лежнай краінай. 

Зразумела, што па сваёй 
значнасьці для Беларусі 25 
сакавіка 1918-га і 25 жніўня 
1991-га стаяць побач. Незалеж-
насьць, якая была абвешчана 
заснавальнікамі БНР у 1918-
ым, была рэальна дасягнутая 
прыхільнікамі БНФ у 1991-ым, 
— і тымі, хто галасаваў за яе ў 
Авальнай залі, і тымі дзесяткамі 
тысяч людзей, што стаялі на 
плошчы перад Домам ураду пад 
Бел-Чырвона-Белымі сьцягамі, 
і тымі, хто ў гарадах, мястэч-
ках і вёсках падтрымліваў ідэю, 
якая сагравала пакаленьні 
беларусаў. 

Зянон Пазьняк прапанаваў 
абвясьціць наступны год 
— 20-ыя угодкі жнівеньскіх 
падзеяў — годам беларускай 
Незалежнасьці. Часам хочацца 
пабыць аптымістам і выказаць 
спадзяваньне, што наступнае 25 
жніўня мы будзем адзначаць як 
дзяржаўнае сьвята. 

Сяргей НАВУМЧыК.

Белорусский агросек-
тор практически завер-
шил очередную битву за 
урожай. По оперативным 
данным Минсельхозпро-
да, скошено 96,1% убороч-
ной площади, намолочено 
почти 7 млн. тонн зерна. 
Это на миллион меньше, 
чем планировалось в этом 
году. Однако главная про-
блема белорусского агро-
сектора сегодня не в на-
гонке вала, а в финансах: 
подкашивают под корень 
долги. 

Сейчас сельхозпред-
приятия убирают культу-
ры позднего созревания, 
после чего уборочную 
кампанию можно будет 
считать окончательно за-
вершенной.

 Ожидалось, что в этом 
году будет собрано 8 млн. 
зерновых и зернобобовых, 
а также миллион тонн ку-
курузы. Однако последние 
данные показывают, что 
будет собрано лишь около 
7 млн. тонн зерна. Алек-
сандр Лукашенко пожурил 
министра сельского хо-

зяйства за невыполнение 
показателя по намолоту 
зерна во время недавней 
поездки по Минской об-
ласти, но драмы из этого 
делать не стал, пишут «Бе-
лорусские новости».

 Тем более что произ-
водственные показатели 
создают достаточно опти-
мистичную картину в сель-
ском хозяйстве. За счет 
более раннего сбора зер-
новых в январе - июле это-
го года удалось увеличить 
объем производства про-
дукции растениеводства 
на 33,1% к аналогичному 
периоду прошлого года. 
Производство продукции 
животноводства увеличи-
лось за первые семь меся-
цев на 5,6%.

 Еще один очень важный 
для руководства страны 
показатель - объем экс-
порта сельхозпродукции 
- также имел положитель-
ную динамику. В первом 
полугодии на внешние 
рынки было поставлено 
сельхозпродукции на мил-
лиард долларов (в денеж-

ном выражении - на 34,9 
% больше, чем в январе - 
июне 2009 года).

 Портят картину в агро-
секторе бухгалтерские 
балансы сельхозпред-
приятий, отражающие 
финансовое положение 
хозяйств. Изучение фи-
нансовой стороны бело-
русского агробизнеса 
показывает, что сельхоз-
предприятия не оплачива-
ют в полной мере расходы 
на энергоносители, имеют 
задолженность по нало-
гам и сборам и, что самое 
тревожное, накапливают 
просроченную задолжен-
ность перед банками.

 Просроченная задол-
женность по кредитам 
и займам сельскохозяй-
ственных организаций на 
1 июля составила 476,2 
млрд. рублей и по срав-
нению с 1 июля 2009 года 
выросла в 1,5 раза. По 
сравнению с началом года 
задолженность увеличи-
лась на 44%, в том числе за 
июнь - на 12,5%. На долю 
сельскохозяйственных ор-

ганизаций, сообщает Бел-
стат, приходилось 43,5% 
всей просроченной за-
долженности по кредитам 
и займам, которую имеют 
в стране субъекты хозяй-
ствования.

 Бывший помощник ми-
нистра сельского хозяй-
ства и продовольствия 
Казимир Романовский 
констатирует, что сель-
хозпредприятия имеют 
огромные долги перед 
банками и не в состоянии 
их вернуть.

 «Сегодня доходы сель-
хозпредприятий не по-
крывают их затрат. В то же 
время перед сельхозпред-
приятиями ставится зада-
ча реконструкции, расши-
рения производства. Для 
этих целей они привле-
кают кредиты. Задолжен-
ность сельхозпредприя-
тий перед банками к концу 
этого года достигнет 25 
трлн. рублей. Это катастро-
фическая цифра», - считает 
Казимир Романовский.

 По словам эксперта, 
сами сельхозпредприятия 

не в состояния погасить 
долги перед банками.

 «Сегодня у сельхоз-
предприятий нет средств, 
чтобы расплачиваться по 
кредитам. Более того, не 
хватает средств, чтобы 
платить зарплату своим 
работникам. Единствен-
ный путь погашения дол-
гов - использовать сред-
ства бюджета», - отмечает 
Казимир Романовский.

 По его словам, сельское 
хозяйство в Беларуси го-
раздо более затратное, 
чем в европейских стра-
нах, «но на это никто пока 
не обращает внимания».

 «Сельское хозяйство, по 
сути, наносит очень боль-
шой ущерб национально-
му бюджету», - считает Ка-
зимир Романовский.

 В нынешнем году, по 
его словам, государство 
направит на поддержку 
сельского хозяйства около 
5 трлн. рублей.

 «Наиболее затратным 
является производство 
животноводческой про-
дукции. Нам необходимо 

уменьшать объемы ее 
производства. У нас же, к 
сожалению, ставится об-
ратная задача», - констати-
рует Романовский.

 Правительство, как из-
вестно, сегодня ставит за-
дачу увеличить объемы 
производства животно-
водческой продукции. 
Официальный Минск рас-
считывает, что за счет ро-
ста производства молоч-
ной и мясной продукции 
удастся многократно по-
высить экспорт сельско-
хозяйственной продукции 
- до 10 млрд. долларов к 
2015 году.

 «Это невозможно», - 
убежден Казимир Рома-
новский. «Беларусь не 
сможет достичь таких тем-
пов роста экспорта. Пре-
дельный объем экспорта 
белорусской сельхозпро-
дукции - 3 млрд. долларов. 
Это при условии, что цены 
на внешних рынках на 
сельхозпродукцию будут 
самыми высокими», - ре-
зюмировал эксперт.

Сёньняшні дзень, перакананы, 
у Беларусі ніяк ня будзе адзнача-
ны на афіцыйным ўзроўні — пры 
тым што, калі б не 25 жніўня 1991 
года, цяперашні гаспадар прэ-
зыдэнцкай рэзыдэнцыі мог бы 
быць начальнікам Шклоўскага 
райсельгасупраўленьня, а ге-
нэралы, якія аддаюць каман-
ды на зьбіцьцё пікетоўшчыкаў 
— цягнуць афіцэрскую лямку 
дзе-небудзь на Далёкім Усходзе 
(альбо, што больш верагодна — 
ваяваць у «гарачай кропцы»). 

Белорусский апк: серпом по финансам

сьвята, якое Будзе дзярЖаўным
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председатели убыточных 
колхозов ездят на Бмв-Х5

Прокуратура Гродненской 
области проверила соблю-
дение требований директи-
вы Лукашенко «Экономия 
и бережливость - главные 
факторы экономической без-
опасности Беларуси». Про-
куратура изучила инфор-
мацию о том, кто 
и как из сельхоз-
предприятий 
обновлял в 
2 0 0 8 - 2 0 1 0 
годах авто-
парк, сооб-
щает БелТА.

По прави-
лам юриди-
ческие лица 
могут приоб-
ретать служебные 
легковушки только 
при отсутствии у них задол-
женности по зарплате, энер-
горесурсам, платежам в бюд-
жет, кредитам, полученным 
под гарантию правительства 
и т.д.

В общем, проверка об-
наружила: несмотря на 
долги перед бюджетами 
района и области, 39 руково-
дителей сельхозорганизаций 

обновили-таки служебный 
автопарк.

В 2008 году ЛРСУП «Можей-
ково» за счет «собственных» 
средств приобрело «Пежо-
Партнер» 2008 года выпуска 
стоимостью Br 35,6 миллио-

на рублей 

и «Фольксваген» 2007 года 
выпуска стоимостью Br31,8. 
А ведь у него долгов было – 
больше чем на 3 миллиарда.

В 2009 году СПК «Гирки» 
Вороновского района купил 
БМВ-Х5 за Br59 млн. При этом 
в октябре ему не хватало на 
зарплату сотрудникам – что-
бы рассчитаться СПК брал 
кредит в банке на $92 тысы-

сячи. А общая же сумма кре-
дитов была более Br 2,3 мил-
лиарда.

А должник - СПК им. Чер-
няховского Кореличского 
района в качестве служеб-
ного автомобиля купил джип 
«КИА-Соренто» стоимостью 
Br65 миллионов.

Большинство руководите-
лей сельхозпредприятий 

заключили с 
финансовы-

ми управле-
ниями райи-
сполкомов 
г р а ф и к и 

погашения 
з а д о л ж е н -

ности перед 
бюджетом, испол-

нение которых взято 
на контроль органами про-
куратуры.

По требованию прокурора 
Вороновского района прав-
ление СПК «Гирки» продало 
БМВ-Х5 за Br54,5 млн. Разни-
ца между суммой приобрете-
ния автомобиля и суммой его 
продажи (Br4,5 млн.) удержи-
вается из зарплаты предсе-
дателя СПК.

русский Newsweek: расея пачне 
эканамічную Блакаду Беларусі

«Вайна паміж Дзьмітрыем Мядзьведзевым і Аляксандрам Лукашэн-
кам дасягнула кульмінацыі: Масква і Менск рыхтуюцца да эканамічнай 
блякады Беларусі» — піша Русский Newsweek, аналізуючы цяперашні 
стан расейска-беларускіх дачыненьняў. 

Ніжэй падаем некалькі ўрыўкаў з 
артыкула «Переговорное расстрой-
ство», апублікаванага на сайце ра-
сейскага часопіса:

«Расея і Беларусь ужо амаль 
паўтара месяца вядуць вайну 
нэрваў, і да сьнежня яна ня скон-
чыцца. Першая атака была правед-
зена з Масквы: 4 ліпеня тэлеканал 
НТВ паказаў дакумэнтальны фільм 
«Хросны бацька». На наступны 
дзень Мядзьведзеў і Лукашэнка 
прыляцелі ў Астану на саміт ЭўрАзЭС 
і заадно павіншавалі Назарбаева зь 
днём нараджэньня. І тут адбыўся 
канчатковы разрыў. У асабістай гу-
тарцы з Назарбаевым, успамінае 
блізкая да МЗСу крыніца, моцна 
пакрыўджаны Лукашэнка сказаў не-
шта абразьлівае ў адрас расейскага 
прэзыдэнта. Назарбаеў тут жа ўсё 
перадаў Мядзьведзеву, а сам з тых 
часоў з Лукашэнкам ня размаўляе. 
У Маскве таксама вырашылі: гэта 
апошняя кропля. 

Пачалася вайна на зьнішчэньне. 
Крыніца ў Крамлі распавядае, што 
на адной з нарадаў Мядзьведзеў 
сфармуляваў новы падыход да 
Лукашэнкі прыкладна так: «Зь ім ця-
пер будзем, як з Юшчанкам»». 

(...)Барацьба зь беларускім 
лідэрам, мяркуючы па ўсім, пойдзе 

па звыклым сцэнары. У ноч на 1 студ-
зеня 2011 года канчаецца чарговы 
газавы кантракт паміж Масквой і 
Менскам, а значыць, зноў пачнец-
ца газавая вайна. У Белым доме, 
распавядае крыніца Newsweek‘a 
ва ўрадзе, палічылі: Беларусь ніяк 
ня зможа закрыць дзірку ў сваім 
бюджэце, якая ўтворыцца ўжо ў 
першым квартале 2011 года. І тут 
— пра гэта нібыта міністар фінансаў 
Аляксей Кудрын ўжо далажыў прэ-
зыдэнту на адной з нарадаў — трэ-
ба будзе проста не паддавацца на 
просьбы даць у доўг, а за транзыт 
плаціць маленькімі порцыямі і з за-
трымкай».

(...)»Лукашэнка, вядома, разумее, 
што лёгка захавае ўладу на выба-
рах, але вымушаны думаць, што 
яму рабіць далей — і ўжо вельмі 
хутка, калі з-за эканамічнай бляка-
ды ў Беларусі наступіць сапраўдны 
эканамічны крызыс. Крыніца ў 
Мінску распавяла Newsweek‘у, што 
брытанскі кансультант Лукашэнкі 
Тымаці Бэл ужо раіць яму самому 
ажыцьцявіць апэрацыю «пераемнік» 
— напрыклад, перадаць уладу сыну 
Віктару, сябру Савета бясьпекі 
Беларусі і памочніку прэзыдэнта па 
нацыянальнай бясьпецы».

Радыё Свабода. 

Несмотря на долги перед бюджетом, руководители сельхозорганизаций обновляют 
автопарки.

Сусветны эканамічны 
крызіс, у які Беларусь уцягну-
тая з другой паловы 2008 года, 
з аднаго боку, стаў прычынай 
паніжэння ўзроўню жыцця гра-
мадзян і ўзмацнення сацыяль-
най напружанасці ў грамадстве. 
Аднак, з іншага боку, ён стварае 
унікальную магчымасць карэн-
нага рэфармавання дзяржаўна-
эканамічнага ладу нашай 
краіны, паколькі крызісныя 
з‘явы паказалі відавочную 
бесперспектыўнасць курсу ця-
перашняга кіраўніцтва, які яшчэ 
зусім нядаўна задавальняў боль-
шасць беларусаў. Эфектыўнасць 
камандна-адміністрацыйных 
метадаў працы і пераразмер-
кавання эканамічных рэсурсаў 
непазбежна імкнецца да нуля. 
Новы час патрабуе ад Беларусі 
гнуткіх формаў гаспадаран-
ня, развітых інстытутаў рын-
ка і высокатэхналагічнай 
эканомікі. Наша ўлада 
адрэагавала на змены сус-
ветнай кан‘юнктуры кас-
метычнай лібералізацыяй 
грамадска-палітычнай атмасфе-
ры – вызваленнем некаторых 
палітычных зняволеных, допу-
скам часткі апазіцыйных СМІ ў 
дзяржаўнае распаўсюджванне, 
стварэннем грамадскіх кансуль-
тацыйных рад пры Адміністрацыі 
Прэзідэнта і некаторых 
міністэрствах. Гэтыя касметыч-
ныя крокі былі пададзеныя бела-
рускай і сусветнай супольнасці 
як сведчанні дэмакратызацыі 
дзяржаўнага ладу, яго набліжэння 
да агульнапрынятых дэмакра-
тычных стандартаў. Тым не менш, 
нават такія зрухі стварылі базу 
для дыверсіфікацыі беларускай 
знешняй палітыкі, адкрылі шлях 

да перспектыўнага дыялогу 
з Захадам, дазволілі спыніць 
палітычную і эканамічную 
самаізаляцыю краіны. На-
рэшце, у траўні 2009 года 
Беларусь запрасілі да ўдзелу 
ў рэалізацыі праграмы, 
якая мае на мэце дасягнен-
не шасцю постсавецкімі 
дзяржавамі новай 
ступені супрацоўніцтва з 
Еўрапейскім Саюзам – пра-
грамы «Усходняе партнёр-
ства». 

Такім чынам, цяпераш-
няя беларуская ўлада пра-
дэманстравала патэнцыял 
адаптацыі да зменлівых 
умоў. Але гэтыя касметыч-
ныя дзеянні і няўхільнае 
правядзенне палітыкі «ла-
тання дзірак» як у палітыцы, 
так і ў эканоміцы, сведчаць 
аб адсутнасці ў цяпераш-
няй уладнай эліты не толькі 
палітычнай волі, але і не-
абходнай кампетэнтнасці 
для правядзення сістэмных 
рэформаў дзяржаўнага, 
эканамічнага і сацыяльнага ладу, 
неабходных для паспяховага 
развіцця Беларусі ў новых умо-
вах.

Я, Алесь Міхалевіч, 
удзельнічаючы ў прэзідэнскай 
кампаніі, жадаю прадставіць бе-
ларускаму народу тэзісны план 
развіцця краіны, які дэкларуе 
новую якасць функцыянавання 
дзяржавы, эканомікі і грамадства. 
Мая мэта – разняволіць ствараль-
ную энергію беларускага народа, 
дамагчыся рэалізацыі права кож-
нага беларуса на годнае жыццё 
і раскрыць патэнцыял Беларусі 
як незалежнай краіны ў цэнтры 
Еўропы. 

Беларусь: Стратэгія Эвалюцыі
I. Эканамічны рост
II. Эфектыўная дзяржава
III. Актыўнае грамадства

Падмуркам развітой і бага-
тай краіны заўсёды была і будзе 
канкурэнтаздольная гаспадарка. 
Без эфектыўнай эканомікі і бела-
рускага бізнесу не будзе моцнай 
Беларусі, годнага жыцця і бяспеч-
най будучыні для беларускага 
народа. На жаль, мы становімся 
сведкамі таго, што наша эканоміка 
не дае рады з цывілізацыйнымі 
зменамі, а шматлікая бюракра-
тыя, недасканалыя законы, за-
блытаная сістэма падаткаў і 

цэнтралізаваная ўлада тар-
мозяць эканамічны рост. Я 
перакананы, што эканоміка 
павінна служыць чалаве-
ку, а не чалавек эканоміцы. 
Паколькі самым надзейным 
паказчыкам паляпшэння 
жыцця грамадзян з‘яўляецца 
падвышэнне іх даходаў, 
то першая мэта маёй пра-
грамы – гэта забеспячэнне 
эканамічнага росту.

І. Эканамічны рост

Прывабная Бела-
русь. Часам «менш» зна-
чыць «больш». Так, на-
прыклад, меншыя кошты 
азначаюць большыя абаро-
ты, меншыя падаткі – рост 
эканамічнай актыўнасці і 
большыя паступленні ў бюд-
жэт. Вынікам празмерных і 
неўпарадкаваных падаткаў 
становіцца слабаразвіты 
ўнутраны рынак, заваленыя 
склады і пагроза высокага 

беспрацоўя. Таму я выступаю 
ЗА:

•	 падвышэнне	 ўзроўню	
эканамічных свабод;

•	 прасоўванне	 ідэй	
канкурэнцыі;

•	 стварэнне	 празры-
стых і зразумелых «правілаў 
гульні» (законаў) і спрыяльнага 
інвестыцыйнага клімату;

•	 ліквідацыю	 перадумоў	
існавання «ценявой» эканомікі;

•	 спрашчэнне	 і	 дэрэгуля-
цыю фіскальнага заканадаўства, 
абмежаванне колькасці падатко-
вых збораў;

•	 паніжэнне	 падатковай	
нагрузкі шляхам

•	 усталявання	базавай	па-

датковай стаўкі для юрыдычных 
асоб на ўзроўні 19% і памяншэння 
выплат у Фонд сацыяльнай аба-
роны насельніцтва да ўзроўню 
15%;

•	 замацавання	 на	 ўзроўні	
12% стаўкі падаткаабкладання 
прыбыткаў ад продажу маёмасці, 
продажу тавараў і паслуг 
суб‘ектамі, якія ні вядуць гаспа-
дарчай дзейнасці, прыбыткаў у 
форме дывідэндаў, прыбыткаў 
нерэзідэнтаў Рэспублікі Бела-
русь;

•	 паніжэння	падатку	на	да-
дадзеную вартасць да 15%;

•	 абмежаванне	 дзейнасці	
кантрольных службаў і скара-
чэнне непатрэбных фіскальных 
структур;

•	 аптымізацыю	 працэдур	
адкрыцця і закрыцця бізнесу, 
ліцэнзавання, сертыфікацыі і 
фінансавай справаздачнасці;

•	 адмену	 цэнавай	
рэгуляцыі на камерцыйныя тава-
ры і паслугі;

•	 аддзяленне	 бізнесу	 ад	
улады (неабходна забараніць 
дзяржаўным чыноўнікам браць 
удзел у арганізацыі аўкцыёнаў і 
тэндэраў на падпарадкаваных ім 
прадпрыемствах);

•	 л і б е р а л і з а ц ы ю	
ўнутранага і знешняга гандлю;

•	 у д а с к а н а л е н н е	
механізмаў аховы правоў прыват-
най уласнасці і ўдасканаленне ан-
тыманапольнага заканадаўства.

(Працяг будзе)

оБЪЯВлЕНИЕ              
Дополнительный заработок. Не 

распространение. Работа с людь-
ми. тел. МтС – 6969347, Вэлкам 

– 6723842.
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